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چند روز پیش همایون شجریان از بازخوانی 
و انتشار دو قطعه مشهور کُردی به نام »شیرین 
ســوزه« و »مینا« به گویش کردی و با تنظیم 

آرش گوران خبر داد.
او در توضیحات علت انتشــار این دو قطعه 
مطرح کرده بود که پیشتر پیشنهاد اجرای این 
دو قطعه به گویش کردی از سمت دوستانش 
مطرح شده بود ولی به علت آشنا نبودن با این 
گویش، نپذیرفته بود تا اینکه در نهایت به اصرار 

دوستانش این امر را پذیرفته است.
حال باتوجه به اینکه به گفته خود همایون 
شجریان او آشــنایی چندانی با گویش کردی 
ندارد و در اجرای این دو اثر هم ســعی کرده با 
درک معنای دو شعر در ذهنش آنها را به گویش 
کُردی منتشــر کند، نقدها و اظهارنظرهایی را 
درباره نحــوه ادای کلمه ها و اجرای این دو اثر 

در پی داشته است.
در همین راســتا تصمیم گرفتیم با رامیار 
اوتمیشی ـ نوازنده دیوان و پژوهشگر موسیقی 
ـ که کُردزبان هم هســت، دربــاره این دو اثر 
صحبتی داشته باشیم و به این موضوع بپردازیم 
که نحــوه ورود هنرمند به حوزه ای که به زبان 
آن آشنایی چندانی ندارند، باید به چه صورت 

باشد؟ 
او در ابتدا به ایسنا می گوید که در مقام یک 

پرسشگر هدف همایون شجریان از بازخوانی دو 
اثر »شیرین سوزه« و »مینا« برایش سوال است 
و البته احتمال وجود یک نگاه تجاری در انتشار 
این دو قطعه هــم وجود دارد، ولی به هر حال 
باید بررســی کرد که ایشان این دو اثر را برای 

چه کسانی و چه گروهی بازخوانی کرده اند؟ 
اوتمیشی تصریح می کند: گذشته از اینکه 
آقای شــجریان زمانی که درباره بازخوانی این 
دو اثر نوشته اند حتی به شاعران و خوانندگان 
اصلی اشاره هم نکرده اند، مردم کردزبان همان 
دو شــعر را به مراتب حتی بهتر از ایشان، مثل 
بلبــل زمزمه می کنند و خواندن آن برایشــان 

آسان است.
او بــا بیان اینکــه حوزه فعالیــت همایون 
شجریان برایش مشــخص شده نیست، سوال 
می کنــد: ایشــان دقیقا در چه حــوزه ای کار 
می کنند؟ حوزه ایشــان موســیقی دستگاهی 

است؟ پاپ است؟ چیست؟
این هنرمند همچنین درباره تنظیم دو اثر 
بازخوانی شده توسط همایون شجریان و آرش 
گوران، می گوید: اصولا اجــرای آثار نواحی از 
هر منطقه ای در قالب ارکسترال، نتیجه خیلی 
جالبی نخواهد داشــت و بهتر است موسیقی 
هر منطقه ای با ســاز خودش اجرا شود. اگرچه 
که موســیقی کردی در دوره هایی با سازهای 

غیرمحلی اجرا شده اســت؛ مثلا آقای حسن 
زیرک که اســتاد آواز بودنــد، زمانی با پیانو و 
ویولن هم آثاری ساخته اند که طرفداران خود را 
داشته  است. درباره بازخوانی این دو اثر با وجود 
اینکه فضای ملودی ها تغییر زیادی داشته است، 
ولی این تغییر موضوع اصلی بحث نیست، بلکه 
بحث بر سر نحوه ادای زبان و بیان واژه ها است.
او ادامــه می دهد: هر فردی در این دنیا آزاد 
اســت بر اســاس علاقه و نیاز خود زبان های 
مختلفــی را یــاد بگیرد و صحبــت کند ولی 
وقتی پای موســیقی در میان اســت، باید در 
نظر گرفت که موسیقی هر منطقه جغرافیایی 
یا هر ســرزمینی، ریشــه در تاریخ، فرهنگ، 
نیازها، خوشی ها و ناخوشی ها، عشق ها، عواطف 
و احساســات مردم آن سرزمین دارد. هنرمند 
موسیقی می تواند ملودی یک منطقه یا سرزمین 
را با زبانی متفاوت و زبان و گویش همان منطقه 
کار کند ولی باید دید کــه نتیجه چه خواهد 
شــد.این نوازنده دیوان تصریــح می کند: یک 
نفــر می تواند تمام عمر خــود را روی یک کار 
تحقیقاتی مانند موسیقی بلوچستان صرف کند 
ولی در نهایت حتی اگــر یک منبع اطلاعاتی 
عظیم از موسیقی آن منطقه جمع آوری کند، 
هیچوقت نمی تواند مانند یک خواننده یا نوازنده 
بلوچ موسیقی آن منطقه را همانگونه که هست 
بخواند؛ چون خاستگاه فردی که در آن محیط 
رشد کرده و زیســته، جنسش بسیار متفاوت 

است.
حتما این ۲ قطعه حتی در بین کردها، 

مخاطبانی خواهد داشت
از او سوال می کنیم که چقدر ذهنیت ایجاد 
شــده توسط دیگر هنرمندانی که این دو اثر را 
خوانده اند، در پذیرش نسخه های جدید از این 

دو قطعه اثرگذار خواهد بود؟ 
می گوید: درست است ذهنیت قبلی ایجاد 
شــده ولی این دو قطعه توسط افراد مختلفی 
بازخوانی شده است؛ لزوما همه، قطعه »مینا« 

را تنها با صدای محمد ماملی )خالق اثر( گوش 
نمی کنند و با اجرای حســن زیرک و یا ناصر 
رزازی هــم آن را گوش می کننــد. ولی درباره 
این دو کار با وجود مشکلی که در بیان کلمات 
وجود دارد، بایــد در نظر گرفت که ما در یک 
دنیای مجازی زندگــی می کنیم و خب به هر 
حال ایشان خواننده سرشناسی هستند و حتما 
ایــن دو قطعه حتی در بین کردها، مخاطبانی 
خواهد داشــت.  او ادامه می دهد: ولی باید دید 
افرادی که تا این حد طرفدار شــجریان پســر 
هســتند و برای او و کارهایش ســر و دســت 
می شــکنند، چقدر با آثار پدر بزرگوار ایشــان 
هم آشنا هستند و آیا اصلا یک ربع از کارهای 
شــجریان فقید را گوش کرده اند؟ بحث بر سر 
این است که ما درباره کدام مخاطب موسیقی 
صحبت می کنیم؟ مخاطــب جدی یا عام؟ در 
موارد زیادی موسیقی ایشان باب میل مردم و 
همان کسانی است که طرفدارشان هستند.این 
هنرمند تصریح می کند: دوره کنونی که ما در 
آن زندگی می کنیم، مانند دوره افرادی همچون 
پرویز مشکاتیان نیست؛ مرحوم مشکاتیان در 
یــک مصاحبه گفته بود که باب میل ســلیقه 
مردم موسیقی نمی سازد ولی امروزه آن دوره به 
سر آمده و هنرمند باب میل سلیقه عموم مردم 
کار می ســازد. اوتمیشــی درباره تفاوت کیفی 
نسخه های بازخوانی شــده توسط شجریان با 
سایر اجراهای این دو قطعه توسط خواننده های 
کرد، توضیــح می دهد: تفاوت بســیاری دارد 
و قابل قیاس نیســت؛ مانند این است که یک 
ایرانی، موســیقی جز اجرا کنــد، یا مثلا زبان 
فرانسه یاد بگیرد و برای فرانسوی ها یکی از آثار 
مشهورشان را اجرا کند که به احتمال زیاد برای 

آنها جذابیت نخواهد داشت.
ای کاش اصرار دوستان را گردن 

نمی نهادند
او همچنیــن درباره توضیحــات همایون 
شــجریان مبنی بر پیشــنهاد دوستانش برای 

خواندن این دو قطعه به زبان کُردی، می گوید: 
ای کاش اصرار دوســتان را گردن نمی نهادند. 
شــاید چنین پیشــنهاداتی بــرای خیلی از 
خواننده هــا و آهنگســازهای دیگر پیش آمده 
باشــد ولی این امــر دلیل موجهی نیســت. 
ایــن هنرمند دربــاره شــرایط ورود به چنین 
حوزه هایی بیان می کند: هر کســی اجازه دارد 
به هر حوزه ای کــه می خواهد، ورود کند ولی 
مهم نتیجه اســت. بحث بر ســر آگاهی است؛ 
اینکه وقتــی وارد حوزه ای می شــویم چقدر 
نسبت به آن وارد هســتیم؟ تا کجا می توانیم 
پیــش برویم؟ و اگــر کاری می کنیم، دلیلش 
چیســت؟ باید دلیل داشته باشــیم؛ البته که 
دل بخواه هم می توان کار کرد ولی کار دل بخواه 
واکنش های دل بخواهی هم خواهد داشــت. به 
هر حال که اگر در همــان برهه طرفداران آن 
شــخص اجازه نقد و قضاوت ندهند، آیندگان 
قضاوت خواهند کرد. رامیار اوتمیشی در پایان 
می گوید: باید در نظر بگیریم که هر کســی در 
هر جایگاهی قابل نقد اســت و نباید بت سازی 
کنیم که بعدا اگر در رفتار یا کارشــان نقصانی 
دیدیم چشم بپوشانیم. عده ای آنچنان بت سازی 
می کنند که اگر درباره آن فرد صحبتی شود، به 
دیگــران می تازند که حق نداری صحبت کنی 
یا اصلا چطور به خودت اجــازه داده ای درباره 
آن صحبت کنی؟ ولی ما باید ســوال کنیم و 
مورد نقد قــرار دهیم و نقد لزوما معمای بدی 
ندارد و اگر درست باشــد، سازنده خواهد بود. 
اوتمیشی فعالیت در موسیقی را از سال ۱۳۷۲ 
آغاز کرده و نزد اساتیدی چون زیدالله طلوعی، 
فرخ مظهــری، محمدرضا لطفــی، علی اکبر 
شکارچی، احمد عبدالله موسیقی را فرا گرفته 
است. او از ســال ۱۳۷۸ تحقیق و پژوهش در 
موسیقی کردی را آغاز کرده است. این هنرمند 
سرپرست گروه موسیقی کابوکی و لاوک بوده 
 و در ایــران و خارج از کشــور کنســرت هایی 

را برگزار کرده است.

همایون شجریان قطعات کردی را برای چه کسی خواند؟

داود رشیدی بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون، صبح جمعه 
۵ شهریور ماه سال ۱۳۹۵ دار فانی را وداع گفت. همزمان با 
ششمین سال درگذشت این هنرمند کتاب »داود رشیدی« 
جلد چهارم از مجموعه ماندگاران صحنه از سوی انتشارات 

نمایش منتشر شد.
بــه گزارش هنرآنلاین، رشــیدی زاده ۲۵ تیر ۱۳۱۲ در 
تهران و دارای نشــان درجه یک فرهنــگ و هنر بود. او در 
مجموعه های تلویزیونی گوناگونی مانند »ولایت عشــق«، 
»هزار دستان«، »آوای فاخته«، »عطر گل یاس«، »آخرین 
ســتاره شــب« و ... بازی کرد. »در انتظار گودو«، »ریچارد 
سوم«، »پیروزی در شیکاگو«، »منهای دو« و »آقای اشمیت 
کیه؟« از جمله نمایش هایی است که به صحنه برده. »کمال 
الملــک«، »ملاقات بــا طوطی« و »زمهریــر« از فیلم های 

سینمایی هستند که در آن ها نقش آفرینی کرده است.
کتاب »داود رشیدی« با پیش گفتار منصور خلج با عنوان 
»هرگز نقش تــو از لوح دل و جان نرود« آغاز می شــود و 
دو بخش دارد. »از روزگار رفته حکایت«، »دوران کودکی«، 
»تحصیل در فراســه و ژنو«، »از حقوق سیاســی تا حضور 
سیاسی«، »بازگشت به وطن«، »استخدام در اداره هنرهای 
دراماتیــک«، »در انتظــار گودو«، »حضور در تماشــاخانه 
سنگلج )۲۵ شــهریور(«، »تدریس«، »نخسین فعالیت های 
ســینمایی«، »رفتن بــه تلویزیون واحد نمایش تا ســال 
۱۳۵۷«، »پوست یک میوه روی درخت پوسیده«، »پیروزی 
در شیکاگو«، »ریچارد سوم«، »هنر«، »منهای دو«، »آقای 

اشــمیت کیه؟«، »درباره بازیگری«، »درباره کارگردانی« و 
»حسن ختام« فصل های موضوعی کتاب در بخش نخست 
هســتند. بخش دوم یادداشت ها، از مطالب »ثبت کرد که با 
دست پر برگشته« نوشته علی نصیریان، »دوست استثنایی 
من« اثر داریوش شــایگان، »نامه به یک دوســت قدیمی؛ 
داود رشــیدی عزیز« نوشــته احمدرضا احمدی، »با داود 
رشــیدی در بازار کهنه فروش های بوشهر« نوشته کیومرث 
پوراحمد، »همواره امیدوار با دلی عاشــق« نوشــته احترام 
برومند، »دیروزی که او خلق کرد، امتداد دارد امروز« نوشته 
مرضیه برومنــد، »هنرمندی با آرزوهای بــزرگ« اثر رضا 
بابک و »رشــیدی، برگی زرین در تاریخ تئاتر ایران« نوشته 

قطب الدین صادقی تشکیل شده است.
پیام داود رشیدی به مناسبت هفتمین جشن اردیبهشت 
تئاتــر ایران با عنوان »همنوایی عشــق و معرفت« و ســه 
یادداشت درباره »چشم به راه گودو« اثر رضا براهنی، جلال 
آل احمد و اســلام کاظمیه دیگر مطالب کتاب محســوب 
می شوند. این اثر به ضمیمه گاهشــمار، تصاویر و منابع به 

پایان رسیده است.  
منصور خلج نویســنده و پژوهشــگر ســال گذشته در 
گفت وگویی با هنرآنلاین خبر نگارش و تدوین کتاب »داود 

رشیدی«، را اعلام کرده بود.
او در بخشی از پیشگفتار کتاب نوشته است: »همواره در 
پی فرصتی بودم برای ادای دین به هنرمندی به غایت صبور 
و مهربان، با بیش از ۷۰ ســال ســابقه  کار و تلاش مستمر 

در کارنامه  هنری اش که پیوسته با دستمایه های خلاقانه و 
بنیادین از هنر تئاتر کار خود را دنبال کرده است. هر بار پر 
انرژی روی صحنه و یــا در مقام کارگردان تئاتر و یا مقابل 
دوربین فیلمبرداری با وفاداری به گنجینه  ادبیات نمایشی، 
پژوهش و مطالعه ی گســترده که نو اندیشانه با جریان روز 
تئاتر جهان همراه و هم گام بود و افق تازه ای بر ما گشــود، 

مرحبا بر این درایت.
جایگاه عالیجناب رشــیدی در میــان هنرمندان عرصه  
تئاتر، ســینما و تلویزیون همواره جایگاهی است رفیع، این 
ماندگاری فقط در بازی های درخشان، که در کارگردانی های 
به یــاد ماندنی اش، در انتخاب های گزیده و هوشــمندانه و 
بیش از همه در لبخند مهربانانه اش متجلی است، لبخندی 

که حتی در اوج روزهای ســخت بیماری از چهره اش محو 
نمی شد.

و ایــن کمترین، برای نگارش این کتاب بار دیگر به همه  
مصاحبه ها و جرایدی که به هر نحوی به ایشان پرداخته بود 

رجوع کردم، به قول سعدی بزرگ:
تمتع ز هر گوشه ای یافتم

ز هر خرمنی خوشه ای یافتم
تا این میثاقی که با خود بسته بودم را جامه  عمل بپوشانم 
و ادای دینم را در مقام شــاگرد به استادم کرده باشم تا این 
تجربیات به نسل های بعد منتقل شود، تا گاهی که نگاهمان 
را از صفحه بی جان و حقیر تلفن های همراه مان بر می داریم 

و سرمان را بالا می آوریم قله ها را ببینیم«.

 یادداشت هایی از احمدی، نصیریان، براهنی و آل احمد

کتاب »داود رشیدی« منتشر شد
فیلمی با بازی باران کوثری در تدارک حضور 

در جشنواره فجر
»شــهر  فیلــم  کارگــردان 
خاموش« در تــدارک اکران 
فیلم  جشــنواره  در  فیلمش 
فجــر اســت. فیلم »شــهر 
تهیه کنندگی  بــه  خاموش« 
رضا محقق بــه تازگی پروانه 
نمایش گرفته و احمد بهرامی 
درباره برنامه ریزی برای اکران 

این فیلم به ایســنا گفــت: پروانه نمایش فیلم را برای داخل و خارج از کشــور 
گرفته ایم و به دنبال این هستیم که برای حضور در جشنواره های مختلف اقدام 

کنیم اما اولویت ثبت نام در جشنواره فیلم فجر است.
او افزود: فیلم »شــهر خاموش« جنسی از سینماست که وجه هنری آن بر وجه 
عامه پسند و انچه به عنوان سینمای بدنه شناخته می شود، غالب است اما نسبت 

به »دشت خاموش« قصه گوتر است. 
»شــهر خاموش« سومین فیلم بهرامی پس از »دشت خاموش« و »پناه« است. 
این فیلمســاز برای »دشت خاموش« جایزه افق های جشنواره فیلم ونیز را برای 
ســینمای ایران کســب کرد. بهرامی همچنین با اولین فیلم بلند سینمایی اش 
یعنی »پناه« کاندیدای دریافت جایزه ویژه جشنواره مدیترانه ای کن شد. در فیلم 
»شــهر خاموش« باران کوثری، بابک کریمی، علی باقری، بهزاد دورانی، محسن 
مهری دروی، کریم و حبیب شــراهی به عنوان بازیگر جلوی دوربین مســعود 

امینی تیرانی رفته اند.

دستگیری نگهبانی که برای نقاشی ارزشمند
چشم کشید!

دادگاهی در مســکو نگهبان 
با خــودکار  را که  مــوزه ای 
نقاشی  یک  آدمک های  برای 
ارزشمند چشــم کشیده بود 
بــرای خرابــکاری مجرم  را 

شناخت.
به گزارش ایســنا و به نقل از 
نگهبان  یــک  آرت نیوزپیپر، 

روس در ماه دسامبر و در نخستین روز فعالیتش در مرکز یلتسین واقع در شهر 
»یکاترینبرگ« برای یک تابلو نقاشی قرن بیستمی با خودکار چشم کشیده بود.

این تابلو نقاشی در دهه ۳۰ میلادی خلق شده بود و »آنا لپورسکایا« نقاش این 
تابلو نقاشی به عمد شخصیت های تابلو نقاشــی را بدون اجزای صورت نقاشی 

کرده بود.
روز گذشته دادگاهی در روسیه این نگهبان که »الکساندر واسیلیف« نام دارد را 
به عنوان یک خراب کار مجرم شــناخت و او را به سپری کردن ۱۸۰ ساعت کار 
اجباری محکوم کرد. همچنین بر اساس رای دادگاه این نگهبان باید از نظر روانی 

مورد ارزیابی قرار بگیرد.
نگارخانه دولتی »ترتیاکوف« این تابلو نقاشی را به مرکز »یلتسین« امانت داده 
بود. ارزش این نقاشــی ۷۵ میلیون روبل معادل ۱.۲ میلیون دلار برآورد شــده 

است.
این نگهبان پیش از این در گفت وگویی با یکی از رسانه های روس اظهار کرد در 
زمان نقاشی کشیدن با خودکار فکر می کرده این یک نقاشی کودکانه است و در 
آن زمان چند نوجوان که برای ملاقات به گالری آمده بودند نیز او را به انجام این 
کار تشویق کرده بودند و اگر می دانست این نقاشی بسیار گران است و از مسکو 

به گالری منتقل شده است، هرگز به آن آسیبی نمی رساند.

بازیگر سریال »سوپرانوها« درگذشت
بازیگــر  لوپــون«  »رابــرت 
آمریکایی که بــرای بازی در 
سریال »ســوپرانوها« شاخته 
می شد بر اثر ابتلاء به سرطان 
در سن ۷۶ سالگی درگذشت.

به گزارش ایســنا بــه نقل از 
اینسایدر، »رابرت لوپون« در 
ســریال معروف »سوپرنوها« 

در نقش همسایه »تونی سوپرانو« )جیمز گاندولفینی( و دکتر »بروس کوزامانو« 
بازی می کرد و یکی از بنیانگذاران کمپانی »ام سی سی تئاتر« نیویورک بود.

این بازیگر پس از سه سال مبارزه با بیماری سرطان پانکراس درگذشت.
»لوپون« همچنین در سریال »نور راهنما« حضور داشت و برای بازی در سریال 
»همه فرزندان من« برنده جایزه امی شــده بود. او همچنین با نقش آفرینی در 

نمایش »یک خط کُر« نامزدی جایزه تئاتر تونی را دریافت کرد.
از دیگر آثار او می توان به بازی در ســریال »قانون و نظم«، »عبور از جردن« و 
»رویال پینز« اشــاره کرد، اما معروف ترین نقش تلویزیونی او در سال ۱۹۹۹ با 

سریال »سوپرانوها« رقم خورد، نقشی که او تا سال ۲۰۰۷ بازی کرد.

»کریس راک« اجرای اسکار ۲۰۲۳ را رد کرد 
کمدیــن  راک«  »کریــس 
آمریکایــی اعــلام کــرد که 
پیشــنهاد آکادمی اســکار را 
برای حضور به عنوان مجری 
در مراســم ۲۰۲۳ نپذیرفته 

است.
به گزارش ایســنا بــه نقل از 
ســی نت، »کریس راک« در 

جریان برگزاری یک اجرای استندآپ در آریزونا مدعی شد که پیشنهاد آکادمی 
اســکار را برای حضور به عنوان مجری در مراسم نود و پنجمین دوره این جوایز 
ســینمایی نپذیرفته است و اجرای مراســم اسکار را به بازگشت به صحنه جرم 

تشبیه کرد.
پنج ماه پیش بود که »ویل اسمیت« در جریان برگزاری مراسم اسکار ۲۰۲۲ به 
دلیل شوخی »کریس راک« کمدین آمریکایی با ظاهر همسرش به روی صحنه 
رفت و به او سیلی زد تا یکی از خجالت آورترین صحنه ها در تاریخ جوایز اسکار 
رقم بخورد. »اسمیت« گرچه به صورت رسمی نسبت به رفتار خود عذرخواهی 
کرد و از عضویت در آکادمی اســتعفا داد اما آکادمی در نهایت او را به مدت ۱۰ 

سال از حضور در این رویداد محروم کرد.
»کریگ ارویچ« رئیس بخش سرگرمی شبکه ABC در ماه می گفت که آماده 
است »کریس راک« به عنوان مجری اسکار ۲۰۲۳ حضور یابد. این کمدین پیش 

از این در سال های ۲۰۰۵ و ۲۰۱۶ مجری مراسم اسکار بوده است.
»ارویچ« همچنین گفته: »ارزیابی من از اســکار این بود که واقعاً ســال موفقی 
برای مراسم بود. بدیهی است که جنجال های زیادی وجود داشت که بسیاری از 
نکات مثبت را تحت الشعاع قرار داد، اما من واقعاً از این برنامه راضی بودم. حتی 
قبل از آن لحظه بسیار ناگوار، مراسم موفقی بود و ما بازگشت بزرگی داشتیم«.

نقاشی های احمدرضا احمدی برای فرار از افسردگی 
نقاشی  آثار  نمایشگاه  دومین 
احمدرضــا احمــدی برگزار 

می شود.
رویداد  این  ایسنا،  به گزارش 
با عنوان »لکــه ای از عمر بر 
دیوار بود« در روز جمعه )۱۱ 
شهریور( از ساعت ۱۶ تا ۲۱ 
در گالری »اُ« )واقع در تهران، 

خیابان سنایی، خیابان خدری، پلاک ۱( افتتاح می شود و علاقه مندان می توانند 
در روزهای دوشنبه تا پنجشنبه )۱۱ تا ۲۲ شهریور( ۱۴۰۱ از ساعت ۱۲ تا ۲۰ 

از نمایشگاه بازدید کنند. 
همچنین فرزند او در خبر برگزاری این نمایشگاه که در صفحۀ شخصی این شاعر 
اعلام شده، آورده است: احمدرضا احمدی در پی یک افسردگی چندماهه برای 
فرار از آن نقاشــی را آغاز کرد. نقاشــی های او آبرنگ بود و شبیه به شعرهایش: 
محو و بارانی. نمایش اول بازتاب خوبی داشت. مخاطبانش احمدرضای شاعر را 

در نقاشی هایش می دیدند. نقاشی هایی که تصویری از روحش بود.

اخبارکوتاه

سیزدهمین جلسه شورای راهبردی اکران با 
محوریت بازنگری قیمت بلیت سینماها، صیانت 
از فیلم ها و برخــورد جدی تر با قاچاق فیلم و 
موضوع پخش فوتبال جام جهانی در سالن های 

سینما برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان 
سینمایی؛ سیزدهمین جلسه شورای راهبردی 
اکران با ریاســت محمد خزاعی رئیس سازمان 
سینمایی کشــور و با حضور: حبیب ایل بیگی 
معاون ارزشــیابی و نظارت سازمان، غلامرضا 
موسوی رئیس اتحادیه تهیه کنندگان سینما، 
محمد قاصد اشرفی رئیس انجمن سینماداران، 
علی ســرتیپی رئیس کانون پخش کنندگان 
فیلم و مدیر سامانه فیلم نت، همایون اسعدیان 
دبیر شــورای صنفی نمایش، هاشم میرزاخانی 
مدیرعامل موسسه سینما شهر، روح اله سهرابی 
مدیــرکل اداره نظارت بر عرضه و نمایش فیلم 
و محمدرضــا فرجــی مدیرکل دفتر توســعه 
فناوری ســینمایی روز گذشته )۷  شهریور ماه( 
در سالن شهید آوینی سازمان سینمایی برگزار 

و محورهای بازنگری قیمت بلیت ســینماها، 
صیانت از فیلم هــا و برخورد جدی تر با قاچاق 
فیلم و موضوع پخــش فوتبال جام جهانی در 
ســالن های ســینما مورد بحث و گفتگو قرار 

گرفت.
در ابتــدا این جلســه، معاون ارزشــیابی و 
نظارت گزارشــی از عملکرد تولید و اکران ارائه 
داد. همچنین، همایون اســعدیان دبیر شورای 
صنفــی نمایش فیلم ضمن بیان گزارشــی از 
وضعیت اکران فیلم ها، پیشــنهادات شــورای 

صنفی نمایش را به اعضا اعلام کرد.
در ادامه این جلسه مصوبات شورای صنفی 

نمایش به شرح ذیل مطرح شد:
- بنابر پیشنهاد شــورای صنفی نمایش و 
تایید شــورای راهبردی اکران، مجوز شــناور 
کــردن قیمت بلیت ســینماها با هدف کمک 
به رونق بیشــتر و تقویت اقتصاد سینماها به 
مدت ۳ ماه صادر شد. بدیهی است سینماها و 
دفاتر پخش فیلم بر حسب هماهنگی می توانند 
نسبت به شــناور کردن قیمت بلیت سینما با 

توجه به موقعیت جغرافیایی و رعایت ســقف 
قیمت بلیت اعلام شده، اقدام نمایند.

- در خصوص پیشــنهاد شــورای صنفی 
نمایش در راســتای نشــان دادن فوتبال جام 
جهانی در سینماها، مقرر شد پس از هماهنگی 
معاونت ارزشــیابی و نظارت سازمان با مراجع 
ذی ربط با نظر مساعد شورای راهبردی اکران، 

این موضوع پیگیری شود.
- در خصوص طرح پیشــنهادی تبلیغات و 
جذب آگهی در ســینما های کشور مقرر شد 
کمیته کارشناســی متشکل از نماینده انجمن 
ســینماداران، حــوزه هنــری، اتحادیه تهیه 
کنندگان، سازمان سینمایی و نماینده شورای 
صنفی به منظور ایجاد فرصت های تبلیغاتی و 
جذب آگهی نســبت به تهیه نظامنامه ای برای 
تاسیس واحدی در موسسه سینماشهر اقدام و 
نتیجه را در جلســه بعدی به شورای راهبردی 

اکران ارائه دهند.
- اکــران فیلم  های هنــر و تجربه و آنلاین 
از دیگر موضوعات مطرح شــده در این جلسه 

بوده است که پس از طرح در شورای راهبردی، 
جهت بررسی و ارائه نظرات کارشناسی بیشتر 

به کارگروه مربوطه واگذار شد.
در این جلســه با اهتمام اعضای شــورای 
راهبردی اکران، در خصــوص موضوع قاچاق 
بعضــی از فیلم ها بر پیگیری جــدی انجمن 
ســینماداران تاکیــد و مقــرر شــد هرگونه 
محرومیت و جریمه سالن های خاطی از جانب 
انجمن سینماداران اطلاع رسانی شده و برخورد 

جدی صورت گیرد.

همچنین مقرر شد جلسات کمیته صیانت از 
فیلم ها به صورت پیوسته در سازمان سینمایی 

برگزار شود.
در پایان جلسه محمد قاصد اشرفی رئیس 
انجمن ســینماداران ضمن تقدیر و تشــکر از 
رئیس ســازمان سینمایی کشــور، با اشاره به 
حمایت مالی از ســینماهای فعال کشــور در 
زمــان کرونا، همراهی و همکاری ســازمان در 
کمک های سازمانی به ســینماها بالاخص در 

مناطق محروم کشور را مهم توصیف کرد.

در سیزدهمین جلسه شورای راهبردی اکران مصوب شد

قیمت بلیت سینماها به صورت موقت شناور می شود

الان دیگر تنها ویرانه ای به نام ســینما باقی 
مانده است، چیزی که الان با آن روبه رو هستیم، 
شــبحی از سینماست، سینمایی که در ایران و 
در میان ۸۵ میلیون انسان، تنها ۲ تا ۳ میلیون 
مخاطب ثابت دارد، ســینمایی که در دو سال 
کرونا چراغ هایش یکی در میان روشــن بود و 
حــالا بیش از ۳۰۰ فیلم اکران نشــده را روی 
دســت خودش نگه داشته، سینمایی که طبق 
نظر منتقدان و برخــی از مخاطبان روز به روز 
از کیفیت آن کاســته می شود و فقط به سمت 
کسب درآمد حرکت می کند، خبرآنلاین برای 
بررســی این موضوع، به گفت وگو با شــادمهر 
راستین، منتقد ســینما پرداخته  که در ادامه 

می خوانید:
ما با دوران کرونا و تعطیلی ســینماها 
مواجه شــدیم و این وضعیت تا یک سال 
ادامه داشت و به تازگی سینماها در حال 
بهبود هســتند، نکته اصلی این جا است 
که ما کماکان حدود ۳۰۰ فیلم پشت نوبت 
اکران داریم، آن هم در شــرایطی که هم 
شبکه نمایش خانگی در حال تولید است، 

هم سینما، با این تفاسیر فکر می کنید ما 
در حال حرکت به ســمت نابودی تولید 

هستیم؟
اینکه مــا همچنان پس از چهل ســال در 
سینمای ایران، فیلم تولید کرده و دعا می کنیم 
که به امید خدا پخش شود، یکی از نگرانی های 
بزرگ سینمای ما است. این یعنی سینماگران 
ما به تایید مخاطب و سودآوری فکر نمی کنند و 
تمام توجهشان به این است که آیا فیلم پخش 
می شــود یا خیر؟ همانطور کــه در حوزه های 
دیگر منابع طبیعی را حق خودمان می دانستیم 
و گفتیم که ما بهترین ایرانیان در شــش هزار 
سال تمدن هستیم، از اعتبار سینمای ایران هم 
هزینه کردیم که هرکاری دوســت داریم با آن 
انجام دهیم. این یک پرســش اساسی است که 
آیا واقعا کیفیت ســینمای ایران، توانایی تولید 

سالانه صد فیلم را دارد؟

را  کیفیت  این  فکر می کنید  خب شما 
دارد؟

این یک پرســش اســت، ضمن اینکه این 
مسئله هم مطرح می شــود که چرا نزدیک به 
بیست ســال است، سود اصلی سینما در تولید 
است، نه در پخش آن؟ در واقع محصولی تولید 
می شود که با ساختن آن سود به دست می آید 

و مهم نیست مخاطبی داشته باشد یا نه.
منیــژه حکمت درباره ایــن موضوع معتقد 
اســت، که این ماجــرا به وجود آمــده چون 
پول های کثیف وارد سینما شده است. شما هم 
بر این باورید، یا علت را یک چیز دیگر می دانید؟
اگر خیلی واقع بین باشــیم، پول های کثیف 
را چه کســانی می توانند بگیرند؟ بگذارید این 
طور بگویم ما تلاش داریم تا توقع مخاطبان از 
کیفیت فیلم های سینمایی کاهش دهیم. وقتی 
یک فیلم کوتاه بــا بودجه ۱۰۰ میلیون تومان 

کیفیت خود را از دســت می دهد، دیگر از چه 
چیزی می توان انتظار داشت؟ در واقع این گونه 
اســت که به جای اینکه هنر سینما مبنا باشد، 
ســینمای بدنه خواسته هایش را به هنر سینما 
دیکته می کند، در واقع مــا الان چیزی به نام 
هنر در سینما نداریم و تمام چیزی که از سینما 
به عنوان هنر در ذهن داشتیم از بین رفته است.

چرا از بین رفته است؟
چــون ما در حال حاضــر هنرمندی نداریم 
که برای یافتن اســتانداردهای سینما فیلم را 
به صورت تجربی بســازد و بعد در ســینمای 
بدنه از آن اســتفاده کنــد. این گونه بگویم که 
نگاه سینمایی و دانشــجویی در سینما از بین 
رفته و به همین خاطر اســت که اولین فیلمی 
که یک نفر می ســازد، فکر می کند که می تواند 
مانند اصغر فرهادی اســکار بگیرد، درصورتی 
که فرهــادی، به انــدازه ســاعات عمرش در 

تلویزیون کار کرده است. البته این را هم بگویم 
که تلویزیون معیار تصویــری را پایین آورده و 
مناســبات اقتصادی را تخریب کرده و به بهانه 
ساخت ســریال های تاریخی مذهبی، حرفه ای 
ساختِ آثار را از بین برده و البته از این موضوع 

هم غافل نشویم که هدفش دقیقا همین بود.
هدف تلویزیون این بود که مخاطب به جای 
توجه به هنر سینما، کاری کند که سازندگان به 
فروش محصول توجه کنند و این اتفاق هم رخ 
داد. اما حالا، شما کدام دانشجو را می شناسید 
که نگاه ســهراب شــهید ثالث را داشته باشد؟ 
ویژگی سینمای ایران شبیه هالیوود بودن نیست. 
از روزی که سینمای دفاع مقدس به وجود آمد، 
معیارش مقایسه شدن با فیلم های هالیوودی بود 
و دوســت داشت که با آن ســبک از فیلم های 

جنگی مقایسه شود.
امــا بــه مــرور زمــان دیدیم کــه وقتی 
نــگاه برای تولید یــک فیلم هالیوودی باشــد 
امــا زیــر ســاخت های لازم بــرای آن فراهم 
 نشده باشــد، نتیجه اش می شــود این آشوبی 

که با آن مواجه هستیم.

شادمهر راستین: 

سود سینمای ایران در تولید است نه در اکران


